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Programma 
 
Vrijdag 17 
februari 

Vlucht van Amsterdam via 
Madrid naar San José.  

 

Zaterdag 18 
februari 

Bespreken programma en 
begroting tweede fase NH 
Ontspanning en souvenirs kopen 

Miguel, Anabelle, Migue 

Zondag 19 
februari 

La Potenciana Miguel, Anabelle, Migue 

Maandag 20 
februari 

La Fuente/ Ideële Verzekeringen Miguel 

Dinsdag 21 
februari 

Afspraak met directeur ACOPAC 
(Puriscal) 
Afspraak met directeur UICN 
(San Jose) 

Miguel 

Woensdag 22 
februari 

Tepezquintles (Longo Mai) Miguel, Wade 

Donderdag 23 
februari 

5 Pasos, certificaatbomen, 
fotocollectie boomsoorten 

Miguel, Migue 

Vrijdag 24 
februari 

Bespreken financiële 
rapportages, naar het vliegveld 

Miguel, Anabelle 

Zaterdag 25 
februari 

Vlucht van San José via Panama 
en Madrid naar Amsterdam.  

 

 
 
Vrijdag 17 februari 
 
De eerste vlucht is zonder koffie. Dat valt tegen. We hebben vertraging en moeten 
rennen op Madrid. We zijn nu nog onwetend met betrekking tot Iberia, zeker in 
combinatie met het vliegveld van Madrid. Op de lange vlucht naar San José is Joris 
diep teleurgesteld over de films (Oliver Twist!!) maar om Zorro kunnen we nog wel 
lachen. We komen vrij laat aan in San Jose, onze vrienden hebben er al uren staan 
wachten. Dan is er ook nog een tas kwijt. Gelukkig geen bagage, maar wel het kado 
voor Migue (zoon van Miguel en Anabelle), een klimgordel met touwen. We vragen of 
het kan worden bezorgd bij het postkantoor in Coronado. Dat kan. 
 
We kletsen wat en wisselen nieuwtjes uit over iedereen. Alle kadoos worden 
overgedragen en in dankbaarheid aanvaard. Het boek van Koos over bomen is 
favoriet. Dan gaan we gauw slapen want de dag was lang. 
 
 
Zaterdag 18 februari 
 
Jetlag valt mee. Anabelle tracteert ons op een traditioneel ontbijt inclusief Gallo pinto. 
Het klikt direct tussen Joris en Migue. Allebei bomenfans, allebei nog in hun pubertijd. 
 
We discussiëren lang over het programma. Het blijkt dat het Tepezquintles project 
uitgevoerd is op de boerderij van Wade in Longo Mai. Daar hadden we niet op 
gerekend. Aangezien de Provincie Noord Holland betaald heeft voor evaluatie, vinden 
we dat te belangrijk om af te raffelen. In het voorstel voor de tweede fase zit ook 
aanplant op 5 Pasos, dus daar willen we ook heen. Na wat schuiven in het 
programma past het allemaal net, maar we hebben niet veel tijd. 
 
Begroting Noord Holland II 
We bespreken de begroting van de tweede fase van het project voor de Provincie 
Noord Holland. Nadrukkelijk geven we aan dat er 3 jaar voor kan worden uitgetrokken, 
ondermeer vanwege het opkweken van boompjes. We geven aan dat er wel wat 
flexibiliteit in zit, omdat al aan de Provincie is aangegeven dat het bijvoorbeeld lastig 
te voorspellen is wat aan landaankoop zal worden uitgegeven. Ze zijn blij met de auto, 
we spreken af dat Miguel een nieuwe auto eerst zal laten testen. We krijgen de 
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inhoudelijke rapportages van de Tepezquintles en Ideële 
Verzekeringen, plus het document ‘situatie van Arbofilia’. 
 
Uitje 
Na de lunch gaan we iets leuks doen met Migue en 
Miguel, namelijk souvenirs en kaarten kopen. Dit blijkt toch 
weer een reis te zijn van een uur of 2, maar het zijn wel 
mooie souvenirwinkels. Joris koopt een kaart met monsters van allemaal zeldzame 
houtsoorten. Onderweg en onder de koffie bespreken we nog allerlei in meer of 
mindere mate filosofische onderwerpen. Onder andere brengt Judith de relatie 
Arbofilia-ITF ter sprake. Waar Anabelle zich zorgen maakte over Leens ‘kritische’ 
houding van vorig jaar, zegt Miguel dat juist te waarderen. Als Judith vraagt waar wij 
als ITF ons in kunnen verbeteren, geeft Miguel aan een directe communicatie juist op 
prijs te stellen, we mogen wel wat meer onze mening geven. Miguel heeft behoefte 
aan onze input als het gaat om ‘het ontwerp van de toekomst’. 
 
Als we terugkomen in Coronado is het donker, tijd om te eten en tijd om te slapen. 
Want, de volgende morgen gaan we naar La Potenciana. We moeten om 5 uur weg, 
dus om 4 uur op, dat wil zeggen om 3 uur wakker worden, dus de wekker moet op 2 
uur. 
 
 
Zondag 19 februari  
 
We rijden om ongeveer 7.30 weg richting La Potenciana, via Puriscal. We komen aan 
om ongeveer 11.00 uur. Joris heeft zich tot doel gesteld véél en vooral hele goede 
foto’s te maken voor communicatiedoeleinden. Gelukkig houdt Judith zich nog zo nu 
en dan met de tijd bezig. Anabelle vertelt van het idee om een paardenfokkerijtje te 
beginnen. Het fokken van gezonde, betrouwbare paarden voor onder meer de 
toeristenmarkt blijkt niet iedereen te kunnen. Het lijkt ons een goed idee.  
 

 
Aan de achterkant van deze bergrug ligt ‘Potenciana’, waar 40.000 boompjes zijn 
geplant voor de Provincie 
 
La Potenciana – Noord-Holland I 
We worden ontvangen door het hele gezin van Oscar Venegas Corrales. Zijn vader 
was destijds eigenaar van het bovenste gedeelte van La Potenciana en heeft dat 
ontbost. Nu heeft Oscar met zijn vrouw en oudere kinderen de boompjes geplant. 

‘Potenciana’ 

Turrubares 
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Oscar heeft ook een familieboomkwekerij gehad, maar bijna alle boompjes zijn 
inmiddels geplant. We gaan kijken naar de laatste paar honderd. 
 
Oscar heeft in afwezigheid van Miguel het aanplantproject voor de Provincie Noord-
Holland aangestuurd. Behalve het gezin van Oscar waren er nog 7 gezinnen 
betrokken bij het verzamelen van zaden en het planten van boompjes. 
 
We lopen naar ‘La Potenciana’ dat destijds met steun van het NC-IUCN in twee keer 
is aangekocht en dat nu met steun van de Provincie Noord-Holland deels wordt 
herbebost. Joris en ik zijn onder de indruk van de methode en de kwaliteit van het 
werk. Van tevoren is nagedacht over de aanleg van het pad. Dit is goed te merken, 
ondanks de steile hellingen is het pad goed te doen. Judith geeft Antonio, die het pad 
gemaakt heeft, een compliment. 

 
Links: Oscar met familie. Rechts: La Potenciana met vooraan nieuwe aanplant, 
achteraan eikenbos 
 
Vervolgens zijn snelgroeiende (2-3 m per jaar) pionierboomsoorten gezaaid van 
diverse inheemse boomsoorten, die schaduw leveren aan de bosboompjes die 
eronder worden geplant. De locale medewerkers zijn geïnstrueerd over het zoeken 
van zaden in het bos. Tips van de buren over zaaddragende moederbomen waren 
daarbij zeer nuttig. Als aanvulling is in de regio zaad gekocht. Een deel van de zaden 
is opgekweekt in familieboomkwekerijen, en een ander deel is als zaad geplant (met 
stok gaatje maken, zaad erin, gaatje dicht), afhankelijk van de boomsoort. We hebben 
in het veld kunnen vaststellen dat een zeer groot deel van de geplante zaden ook 
daadwerkelijk is opgekomen. De schaduwbomen zijn opgesnoeid en uitgedund, om 
niet een te dichte begroeiing te vormen. De geplante en gezaaide boompjes worden 
regelmatig vrijgemaakt van onkruid. In de droge tijd wordt niet gewied: het onkruid 
levert dan broodnodige beschutting aan de jonge aanplant. Uiteindelijk moeten de 
schaduwbomen het onkruid onderdrukken. 

·  Er zijn 25.200 bomen geplant van minstens 80 boomsoorten, alle inheemse 
boomsoorten die tot dit ecosysteem behoren. 

·  Aanvullend zijn 20.000 zaden gezaaid, naar verwachting zullen hiervan 
15.000 boompjes opgroeien. Het gaat met name om eiken, ongeveer 15 
soorten, de meest bedreigde boomsoorten van deze zone. 

·  In deze aantallen zijn de schaduwbomen niet meegerekend. 
 

De aanleg van een waterleiding voor de gemeenschap is nog niet uitgevoerd, om 
twee redenen: 

·  Het geld was nog niet aangekomen (inmiddels wel) 
·  Het aanleggen van een sedimentatie-tank kan het beste half maart 

gebeuren, als de hoeveelheid water in het riviertje op z’n laagst is. 
We spreken af dat het systeem zo snel mogelijk wordt aangelegd en dat foto’s worden 
nagezonden. Ook het bord is nog niet gemaakt: Judith schrijft het uit in de juiste 
spelling. 
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Onder de schaduwbomen zijn nevenwoudboomsoorten geplant. Twee jaar geleden 
was dit nog grasland. 
 
 
Joris vraagt aan Oscar waar hij de motivatie vandaan haalt om al dat werk te doen. 
Het antwoord is simpel: voor het water (en natuurlijk verdient hij er ook nog wat aan). 
We maken hem uitgebreide complimenten want de aanplant ziet er werkelijk 
fantastisch uit. 
 

Geplante boompjes. Midden: Deze boom is niet dood, het is een stok om het boompje 
ernaast te kunnen vinden. Rechts: gezaaid eikje. 
 

 

Turrubares Anita 

Bos Anita 

Iepenbos 

Trejos 

Potenciana 
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Corridor 
Door het heldere weer hebben we een goed overzicht van wat er nog ontbreekt om de 
corridor af te ronden. Tussen ‘La Potenciana’ en ‘5 Pasos’ liggen nog 4 boerderijen: 
Anita – Trejos- Castro –Jacobo (zie het overzicht aan het eind van dit verslag). Anita 
is bijna volledig kaal en sluit aan op La Potenciana. Een deel watert af op ons riviertje. 
Trejos bezit de kale zijde van de bergtop. Het doet bijna zeer aan je ogen. Op zowel 
Anita als op Trejos staan nog restjes bos. De bomen op ‘Anita’ zijn bijna dood. Trejos 
bezit echter nog een strook bos die vanaf de kam naar beneden loopt. Hierin staat 
nog een 30-tal zeer zeldzame iepen (Ulmus mexicana). Het bos is in stand gehouden 
vanwege het riviertje dat hier ontspringt. We horen dat de grond van Las Castro door 
familie is verkocht aan een ambtenaar van MINAE, achter hun rug om. Het is niet 
duidelijk wat hij ermee van plan is. 
 
We drinken koffie op de bank bij Oscar bij de zakkende zon. Migue maakt zich klaar 
om te kamperen op La Potenciana (ondanks het bed dat Oscar voor hem heeft en 
ondanks ons aanbod om te blijven slapen in de Albergue). Wij worden afgezet bij de 
Albergue. Miguel brengt Anabelle naar Orotina: zij moet de volgende dag weer 
werken. Hij rijdt daarna door naar El Sur. Het jongetje van de 
Albergue kookt nog een heerlijk maaltje voor ons en een pan 
heet water voor de douche. We bestellen ontbijt om 6 uur. 
 
 
Maandag 20 februari 
 
Iepen 
Na een nogal winderige nacht zitten wij om 6 uur aan het ontbijt (erg goede pinto). 
Volgens Migue is het 10 minuten lopen naar Oscar. Dat lijkt ons al wat optimistisch, 
dus we rekenen op een half uur. Het blijkt 3 kwartier. Migue blijkt bijna te zijn 
weggewaaid met z’n tent, maar zit ons toch op te wachten. We groeten Oscar, smeren 
onze bleke huidjes goed in en lopen richting Las Castro. We lopen door het iepenbos. 
Wat een grote bomen. De rivier staat echter droog: de strook bos is te smal om het 
water goed vast te houden. We discussiëren met Migue hoe iepen te vermeerderen. 
De vruchtjes zijn te klein om te verzamelen; het is een windverspreider. Als 
Nederlandse iependeskundigen kunnen wij echter wel een iep aan zijn blad 
herkennen: we vinden enkele zaailingen en leggen Migue uit hoe hij ze herkennen 
kan. We zijn blij dat wij ook eens wat weten. Die jongen weet echt heel veel van 
bomen en hout. 

 
De iepen zijn enorme bomen van 6 meter dik en 60 meter hoog. Het riviertje staat 
echter droog aan het eind van de droge tijd 
 
We groeten de zusters maar we vertrekken voordat ze de behoefte voelen voor ons te 
koken. Ook het riviertje van Las Castro staat droog. Er is een grote aardverschuiving 
geweest. We nemen het pad naar Galan. We passeren diverse bostypen en een stuk 
dat 25 jaar geleden verlaten is. Er staan veel pionierbomen maar van echte 
bosontwikkeling is nog geen sprake. Het is dus echt belangrijk om te planten, de 
bosboomsoorten vestigen zich niet altijd vanzelf. We passeren een stuk dat recent is 
gekapt en omgezet in grasland. Dat gebeurt dus nog steeds. 
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Ineens realiseren we ons dat we Migue moeten feliciteren: hij is jarig. 
Vandaag wordt hij 18. 
 
Luis 
Miguel wacht ons op met de auto bij het begin van de weg. We 
wippen even aan bij Luis. Luis heeft visite: een speculant die onder 
meer in grond handelt. Miguel hoort hem uit. Van Luis’ vrouw krijgen 
we koffie met heerlijke watermeloen. We genieten van de tuin met 
orchideeën, bijennest en een zwembadje (leeg, helaas). Het land 
waarop Luis woont is verkocht aan een buitenlandse dame. Zij wil daar vogelexcursies 
organiseren. Het lijkt wel of er overal mensen beginnen met kansloze toerisme-
initiatieven. Miguel is niet blij met de verkoop: het stuk grond heeft onder meer een erg 
mooi stuk primair bos. We wisten al dat het verkocht was. Toen de koop speelde had 
Miguel dat al per e-mail gemeld. Op dat moment hadden we geen geld voor 
landaankoop. Bovendien kunnen we niet overal stukjes bos gaan aankopen, we 
werken aan een corridor. Galan ligt daar vooralsnog buiten. Hoewel Sofia wel een 
eind in de richting van Galan komt… 
 

 
 
Sofia vanaf Galan en verder. Jacobo ligt vanaf hier aan de achterkant, Cinco Pasos 
volgt de heuvel. 
 
We dalen verder af naar El Sur. We steken de Sur een paar keer over: een van de 
bronnen daarvan komt van Alcides, dat deel uitmaakt van 5 Pasos. Het blijkt dat we al 
heel strategische stukken grond in bezit hebben. Het is inmiddels al halverwege de 
middag. Bij het Estación blijven we niet lang: Giovanni komt met paarden en we gaan 
snel richting La Fuente. Het is Joris’ eerste paardrij-ervaring. 
 
La Fuente 
Vanaf de ingang van La Fuente is goed te zien dat Eli een stuk steile helling afbrandt 
tegen de grens van La Fuente. Dit is illegaal aangezien het gaat om een waterbron.  
 
La Fuente is toegewezen aan Ideële Verzekeringen, dat door boompjes planten CO2 
wil vastleggen. Het afgelopen jaar is 4 ha geplant, het jaar daarvoor 7 ha. Giovanni en 
Wade hebben het werk gecoördineerd. Er zijn lokale mensen en studenten ingezet om 
de boompjes te planten. We zien boompjes van 2 jaar oud, 1 jaar oud en net geplante 
boompjes. Er worden op de hoogtelijnen stroken vrijgemaakt van onkruid. Hierin 
worden de boompjes geplant. Alle boomsoorten op Joris’ zeldzame houtsoortenkaart 
zijn hier aangeplant (in het verslag van Arbofilia zit een lijst). Het ziet er goed uit. De in 
voorgaande jaren geplante bomen moeten gewied worden: hiermee wordt gewacht tot 
het regenseizoen.  
 
 

5 Pasos 
Jacobo 

Sofia 



 

8 

Giovanni coördineert de aanplant op La Fuente. Miguel wijst een boom aan. 
 
Joris moet foto’s maken en mag van het paard af. We gaan echter helemaal tot 
bovenaan de finca. Hier heeft Giovanni een mooie Mirador gemaakt. We hebben een 
fantastisch uitzicht over de corridor richting de Turrubares-berg. Tot onze schrik zien 
we echter dat er bos gekapt is aan deze zijde van de berg, in de Zona Protectora. Er 
is onder meer een grote teakplantage aangelegd. Gisteren hadden we nog besproken 
dat La Potenciana prioriteit moest hebben bij landaankoop, maar nu beginnen we te 
twijfelen. 
 

 
 
We laten drie van de vier paarden achter op La Fuente. Miguel verzorgt het paard van 
Judith: dit blijkt een fikse wond op zijn rug te hebben. Giovanni kapt een paar 
kokosnoten voor ons. 
 

 
 
El Encante 
We lopen terug over de weg. We hebben uitzicht op El Encante, een finca die in bezit 
is van Arbofilia. Een groot deel bestaat uit primair bos (hierin leeft een troep 
capucijnerapen), aan de weg is een verwaarloosde sinaasappelplantage. Miguel heeft 
het te koop gezet om het Estacion op te kunnen knappen en grond te kunnen kopen in 
La Potenciana. El Encante ligt geïsoleerd; Miguels prioriteit ligt nu bij het nevelwoud. 
 

5 Pasos 

Refugio Forestal 

Turrubares 
Jacobo 
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Bij de kroeg van Alvaro is het gezellig. Migue viert er zijn verjaardag met mooie 
studentes van EcoSur. Luis is er ook. We kletsen wat met deze en gene. Luis wil wel 
een projectje indienen voor de projectenlijst. Alvaro onderbreekt het gesprek. Op de 
terugweg vraag ik Miguel Luis te helpen bij zijn voorstel en hem onze ‘procedure’ uit te 
leggen. 
 

 
 
De douche is fantastisch. Nuemi heeft een heerlijk maaltje voor ons. We bespreken 
onze vergaderingen voor van de volgende dag. Het is echter na zo’n inspannende dag 
moeilijk wakker blijven bij de filosofische zijsporen van Miguel. We zijn het eens over 
de hoofdlijnen en we gaan slapen. The best place on earth to sleep. 
 
 
Dinsdag 21 februari 
 
De speciaal voor de vergaderingen meegenomen nette kleren liggen 
in Coronado, want we hadden gerekend op afspraken op vrijdag. 
Dan maar in ons iets minder nette kleren naar Puriscal. Migue blijft in 
El Sur.  
 
ACOPAC 
We hebben om 8.00 uur een afspraak met de directeur van ACOPAC, Mario Coto 
Hidalgo. ACOPAC is de dienst van het ministerie van milieu en energie (MINAE) dat 
de parken en beschermde gebieden beheert in de centraal-pacifische regio. Behalve 
Nationaal Park Carara, Refugio Forestal Castro Cervantes en Zona Protectora Cerros 
Turrubares gaat ACOPAC bijvoorbeeld ook over Manuel Antonio. We hebben de 
volgende agenda: 

1. Voorstellen: wie zijn we en wat doen we in het gebied van Carara t/m La 
Potenciana 

2. Waarom vinden wij dit gebied belangrijk 
3. SIEPAC: wat is de stand van zaken met betrekking tot de route en de 

overeenkomst tussen ACOPAC en SIEPAC 
4. Geruchten met betrekking tot andere ontwikkelingen in het gebied 
5. De aanpak van stroperij en illegale houtkap 

 
Deze man zit er sinds twee jaar en was daarvoor directeur van het COBODES-project 
in Guapiles (overheidsproject met onder meer Europees geld). Hij is vriendelijk en 
geïnteresseerd, ik schat achterin de 30. De advocate die bij het gesprek zit, heeft het 
echter al snel gezien. 
 
Het gesprek gaat in het Spaans. We hebben afgesproken dat Judith het initiatief heeft, 
Miguel daar misbruik van mag maken en dat Joris zich concentreert op de non-
verbale communicatie. Zo ziet Joris dat de man diep onder de indruk is van Miguel’s 
omschrijving van het belang van het gebied. Na een tijdje geef ik Mario Coto de 
gelegenheid om te vertellen wat het beleid van ACOPAC is voor het gebied. Hij 
spreekt van een plan om ook van La Potenciana een Zona Protectora te maken maar 
dat dat niet lukt omdat daarvoor geen capaciteit is en omdat het gaat om privé-
gronden. Capaciteit is sowieso een probleem, ook bij de handhaving in de huidige 
beschermde gebieden. Dat blijkt ook wel, want stroperij en illegale kap wordt maar 
mondjesmaat aangepakt. Mario Coto geeft dat ook toe en zegt dat te betreuren. De 
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Nationale Parken en de overige gebieden worden uit andere potjes betaald, de 
besteding van het geld kan niet geheel naar eigen inzicht. Coto beklaagt zich erover 
dat de meest bezochte parken (Carara en Manuel Antonio) in zijn gebied liggen maar 
dat hij niet de middelen krijgt om ze te beheren. 
 
Bescherming van waterbronnen is ook een prioriteit voor ACOPAC. Er zijn plannen 
om op kleine schaal elektriciteit op te wekken uit de riviertjes voor lokaal gebruik. 
Duurzame landbouwpraktijken zijn een ander aandachtspunt. ACOPAC wil de kennis 
van de locale boeren uitbreiden. 
 
Mario Coto vraagt of wij ook sociale projecten doen. Hij zou dat zeer toejuichen. 
Eigenlijk is hij op zoek naar een soort sterke tussenorganisatie met een eigen 
financiering die dit soort dingen kan opzetten en aanwezig kan zijn in het gebied. Dit 
idee spreekt Miguel zeer aan. In andere gebieden van Costa Rica zijn al initiatieven 
opgezet waardoor de overheid zich wat meer kan terugtrekken. Dit geeft ook een idee 
voor ons om komend jaar te doen: uitzoeken wat de succesfactoren zijn van andere 
projecten in CR, van onder andere Corridor projecten (ja er zijn er meerdere) en 
bekijken of we daar nog wat van kunnen leren. 
 

 
 
Links: hier ergens komt de lijn. Rechts: door het bos in het midden (Refugio Forestal 
Castro Cervantes). Op de achtergrond Carara. 
 
Judith vraagt wat hij weet van de overeenkomst tussen ACOPAC en SIEPAC en wat 
de huidige stand van zaken is. Hij kent het plan en het is nog steeds van kracht. Hij 
noemt de hoge torens, de instandhouding van het bos onder de lijn, en de ecoducten. 
Hoe breed het gebied wordt waarbij maatregelen worden getroffen, weet hij niet uit 
zijn hoofd. De exacte route ligt nog niet volledig vast, er liggen nog enkele boeren 
dwars. In elk geval weet hij nu dat wij het plan kennen en meekijken met de 
ontwikkelingen. 
 
Mario Coto noemt een nieuwe samenwerking met enkele universiteiten. ACOPAC wil 
een Estación Ecologica bouwen aan de rand van Carara (Tarcoles-zijde). Hier kunnen 
studenten een langere tijd verblijven voor soorten-inventarisaties. Dit is interessant, 
omdat wij zelf ook de behoefte hebben aan soorten-inventarisaties (zie de flyer die 
sinds kort op onze site staat). Judith noemt dat ook de achterkant van Carara van 
groot belang is voor de biodiversiteit, en dat in El Sur infrastructuur aanwezig is (de 
Escuela). 
 
Al met al een positief gesprek met mogelijkheden voor eventueel toekomstige 
samenwerking en in elk geval goed nabuurschap. Miguel is erg in zijn nopjes met het 
gesprek en filosofeert over het type organisatie waarnaar Mario Coto op zoek is.  
 
UICN 
We rijden door naar Coronado om een hapje te eten en ons om te kleden. Om 2 uur 
hebben we een afspraak met de directeur/coördinator van het Mesoamerikaanse 
secretariaat van de UICN in San José, Jürgen Nauber. Vanwege de aanwezigheid 
van 2 medewerkers, Lorene en Adolfo, die respectievelijk over bossen en 
mesoamerika gaan, gaat ook deze vergadering in het Spaans. We hebben de 
volgende agenda: 
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·  Onszelf voorstellen 
·  Vertellen van de projecten die we met steun van het NC-IUCN hebben 

uitgevoerd 
·  Uitvinden wat men doet in dit kantoor 
·  Leren over ‘verwante’ organisaties in Costa Rica 
·  SIEPAC en andere lobby-onderwerpen (aangezien we ervan uitgaan dat 

men hier invloed heeft) 
 
De directeur blijkt een heel aardige vent met gevoel voor humor. Miguel vertelt van 
zijn achtergrond en dat hij in het verleden veel werk heeft gedaan voor onder meer de 
IUCN in allerlei landen. Vervolgens vertelt hij van de samenwerking tussen ITF en 
Arbofilia en het corridorproject. Er wordt verbaasd gereageerd als we vertellen dat het 
corridorproject meerdere malen is ondersteund vanuit het NC-IUCN.  
 
De heer Nauber vertelt dat Nederland erg belangrijk is voor het werk van de IUCN 
internationaal, onder meer via de FAO en GTZ. Nederland draagt bij aan 
bosbescherming, MER’s en onderzoek. Het Nederlands Comité voor IUCN is een 
apart geval in het IUCN-landschap, want het is de enige nationale afdeling die tevens 
een NGO is met een eigen organisatie en fondsen. Het kantoor in Costa Rica beheert 
geen geld, maar werkt puur als secretariaat van de koepel IUCN voor dit gebied. Er 
vindt een stuk coördinatie en communicatie plaats. We krijgen een overzicht van 
organisaties die in de regio bij IUCN zijn aangesloten. Behalve NGO’s, onderzoeks- 
en onderwijsinstellingen, zijn dat diverse ministeries en andere overheidsorganisaties. 
De IUCN doet dus niets aan politiek en lobby. 
 
Voor Miguel verklaart dit veel: met zijn brieven aan de IUCN kon het secretariaat niets. 
Een stellingname bijvoorbeeld in het geval van SIEPAC zit er niet in. De IUCN houdt 
zich met beleidsvorming, netwerken, coördinatie en voorlichting bezig. Nauber noemt 
het voorbeeld van een project genaamd Proyecto Allianzas, waarbij in 3 landen 
meerdere leden aan een project meewerken. 
 
Met SIEPAC heeft de IUCN niet veel te maken gehad. Wel vertelt Nauber dat de 
Interamerican Development Bank haar beleid t.o.v. natuur heeft gewijzigd. Het is heel 
vergevorderd en streng, dat zou positieve gevolgen kunnen hebben voor een 
verantwoorde aanleg – of zelfs een afstel? – van de SIEPAC lijn. 
 
We krijgen allerlei mooie boeken en brochures mee, onder meer over ecologische 
corridors. Opnieuw is Miguel erg in zijn nopjes. We weten nu nog steeds niet goed wat 
al die mensen in dat dure kantoor de hele dag aan het doen zijn, maar we nemen ons 
voor de website te bestuderen. Voor het netwerk kon dit bezoekje sowieso geen 
kwaad. 
 
Terug in Coronado treffen we een vermoeide Anabelle aan. Judith stelt voor om te 
koken, maar we worden getrakteerd op een Italiaans restaurantje. 
 
 
Woensdag 22 februari 
 
Dit ging een lange dag worden. Ik weet niet meer hoe laat we zijn weggereden, het zal 
rond 7.00 uur geweest zijn. Vandaag gaan we naar de Tepezquintles bij Wade in 
Longo Mai. Stilletjes had ik gehoopt dat Ralf en Petra die al hadden gezien, maar we 
kwamen er niet onderuit. En het is toch een prachtige tocht over de bergen. Joris leeft 
zich een paar keer goed uit met zijn camera. We ontbijten op een koude en mistige 
plaats. Joris doet met ons een SWOT-analyse van het project (zie bijlage). Wie daarin 
is geïnteresseerd moet dat even aan Joris laten weten. We realiseren ons weer eens 
dat we een keigoed project hebben met een paar zwakke kanten. Judith vraagt aan 
Miguel of we hem wel een plezier doen met nieuwe projecten, zoals de tweede fase 
voor Noord Holland. Miguel reageert verbaast: ‘Het is geweldig!’ Niets duidt erop dat 
hij geen zin meer heeft in het project: dit is juist één van de positievere dingen van het 
moment. We zijn volop met de toekomst bezig, en daarin is van afbouwen nog geen 
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sprake. Judith maakt duidelijk dat we Arbofilia niet onder druk willen zetten met 
projecten. Zo wordt het ook niet ervaren. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Wade 
In San Isidro doen we wat boodschappen voor Wade. Rond het middaguur komen we 
aan in Longo Mai. We rijden langs het kantoortje van Una Proa – helaas geen tijd om 
goedendag te zeggen. De boerderij van Wade, Pasiflora, ligt helemaal aan het eind.  
 
Wade is een “nieuw” Arbofilia lid, en voor Miguel een belangrijke gesprekspartner 
geworden. Daar waar Miguel soms nogal filosofisch is, is Wade een meer “down to 
earth” persoon, geboren in Costa Rica maar van Amerikaanse ouders. 
 
Wade runt een volledig biologische boerderij (zie www.finca-pasiflora.org) die naar 
een zo hoog mogelijke graad van zelfvoorziening streeft. Deze boerderij is in 1972 
opgezet door zijn ouders, maar die zijn inmiddels vertrokken. Groente, vlees, fruit, vis 
en elektriciteit zijn allemaal van eigen bodem. Wade en zijn indiaanse vrouw Yami 
Solis werken er beiden full-time, ondersteund door vrijwilligers uit de VS en Canada. 
Ze hebben twee dochters van 9 en 14. 

 
Eindelijk een rode ara op de foto. Deze moet weer wennen aan voor zichzelf zorgen. 
Wade laat het zwembad van de Tepezquintles zien: de tekst luidt: Proyecto Arbofilia 
ITF 2006.  
 
Project Tepezquintles 
In eerste instantie was het de bedoeling dat dit project in het Corridorgebied zou 
worden uitgevoerd, maar er kon geen geschikte (lees veilige) locatie worden 
gevonden met voldoende voedsel. Wade heeft toen voorgesteld bij hem thuis een 
fokkerijtje op te zetten. Hij heeft ervaring met het houden van wilde dieren: het 
wildbeheer vraagt hem regelmatig om in beslag genomen wilde dieren te rehabiliteren. 
 
Tepezquintles zijn grote knaagdieren, maar zien er uit als kleine bosvarkentjes. Als ze 
volwassen zijn hebben ze qua grootte en kleur wel iets weg van de jongen van een 
wild zwijn op de Veluwe. Ze komen overal in Midden Amerika in de onverstoorde 
tropische bossen voor. 
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Locaal heten ze ook wel “Paca's”, en ze zijn het voorkeursdier voor de locale jacht en 
daarmee sterk met uitsterven bedreigd. Ook de vernietiging van hun leefomgeving 
draagt daaraan bij. De dieren krijgen slechts beperkt jongen (1 à 2 per jaar), en laten 
zich maar moeilijk in gevangenschap kweken. Er is nauwelijks tot geen 
informatie/ervaring op het gebied van het kweken van de Paca’s. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
De doelen van het project zijn: 

·  Het verminderen van de druk op de wildstand door gefokte dieren uit te 
zetten 

·  Het behouden van een minimale genetische variëteit 
·  Het uitwerken van een fokmethode die als basis voor andere projecten 

gebruikt kan worden. 
 
Wade heeft in overleg met Miguel de juiste formule voor het houden en kweken van 
de Tepezquintles gevonden, gebaseerd op een onderkomen waarin de dieren veel 
rust (zijn erg op zichzelf) en voldoende holen hebben. De holen (4 stuks in totaal) 
worden speciaal gemetseld. Omdat de dieren veel en diep graven is een betonnen 
fundering van het buiten- en het nachtverblijf tot op 80 cm diepte noodzakelijk. De 
dieren springen makkelijk 1,5 meter hoog, dus ook een 2 m. hoog hek is nodig, 
inclusief een gazen afscherming aan de bovenkant. Het buitenverblijf wordt voorzien 
van een (vruchtdragende) boom voor schaduw. Als laatste is een water/poedel 
voorziening belangrijk voor deze (ietwat veeleisende) dieren, aangezien ze paren in 
het water. Tot nu toe zijn de Tepezquintles gehouden in een eendenhok. Hoewel het 
niet ideaal is, hebben ze zich toch voortgeplant. Het nieuwe onderkomen is geschikt 
voor 4-5 paren. 
 
De fundering en de basis van het Tepezquintles-verblijf zijn klaar. Het volgende 
bouwwerk is het construeren van de holen. De holen openen uiteindelijk zowel naar 
het buiten als het nachtverblijf. 
 
Het doel is om de dieren uiteindelijk weer uit te zetten in het wild. Miguel, die streeft 
naar het weer terug krijgen van de Jaguar, is dan ook sterk voor dit project omdat het 
voor hem neerkomt op “Growing food for the big cat’s return in the future”. 
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Om de dieren later succesvol weer uit te kunnen zetten is het dieet ook van essentieel 
belang. De dieren worden gevoed met vruchten en noten van het seizoen, zodat ze 
die ook later in het bos kunnen vinden. 
 
De opzet is onderhevig aan een aantal bedreigingen: 

·  Tepezquintles zijn bedreigd en mogen derhalve bij wet niét gehouden 
worden. Wade heeft echter goede contacten met de wild-opzichters van de 
regio. Die zullen hem voorzien van de juiste vergunningen.  

·  De dieren zijn dusdanig geliefd bij jagers, dat deze zonder enige aarzeling 
tot diefstal van de dieren voor consumptie over zullen gaan als ze weten 
waar ze zijn. Een reële bedreiging dus. Het stil houden van de fokkerij 
richting de locale bevolking is essentieel en het later eventueel bewaken van 
de dieren met honden behoort tot de mogelijkheden. 

·  De dieren zijn dusdanig zeldzaam dat bij het fokken voor voldoende 
genetische variatie gezorgd moet worden. Er moeten dus regelmatig 
mannelijke en vrouwelijke dieren geruild worden met andere houders, of 
wildvang aan de kweek toegevoegd worden. Bij toeval komen de wild-
opzichters wel eens illegaal gehouden Tepezquintle tegen die ze tot nu toe 
bij Wade hebben ingeleverd, omdat ze het kweekprogramma ondersteunen.   

 
Op dit moment heeft Wade 5 dieren om de kweek mee te starten.  

·  2 gekocht van ITF fondsen 
·  2 gekregen van de wild opzichters 
·  Reeds 1 jong 

In totaal zijn het 3 vrouwtjes (inclusief jong) en 2 mannetjes. Omdat een van de 
mannetjes de vader van het jong is zal deze als eerste geruild worden met een ander 
mannetje uit Panama om inteelt te voorkomen. Zodra de kwekerij klaar is komen er 
nog twee dieren bij, die door de wild opzichters elders in beslag zijn genomen. 
 
De opzet van Wade’s kwekerij is nu nog beperkt. Een belangrijke doelstelling is het 
verder verfijnen van een succesvol systeem van kweek. In de toekomst is het mogelijk 
om de kweek op grotere schaal op te zetten (1 ha omheind bos) om op die manier 
grotere aantallen Tepezquintles te kweken. Deze gekweekte, en van certificaat en/of 
vergunning voorziene Tepezquintles hebben naast het uitzetten in het wild 2 
potentiële markten om de kweek economisch halbaar te maken: 

·  Resorts (voor de toeristen) 
·  Farms voor eigen consumptie 

Met name de eerste markt zal veel geld overhebben voor Tepezquintles met een 
vergunning. 
 
Als de kweek met de Tepezquintles lukt, dan kan Wade ook een kweek met “Huatuza“ 
(Dasiprocta punctata) opzetten. Dit is een iets groter, nog lastiger te houden knaagdier 
dat al zo goed als uitgestorven is. Dit zou een project kunnen zijn voor de 
projectenlijst. 
 
Wade’s kippenproject 

In het verleden heeft Wade al voor 2 andere projecten geld van ITF 
gekregen via UnaProa. Het eerste project was de opzet van een 
kippenren met legkippen. Dit project is een groot succes geworden, en 
de ren wordt reeds bevolkt door de derde generatie legkippen. De 
legkippen lopen ’s middags los op de boerderij en keren daarna terug 
naar de ren om te slapen en eieren te leggen. Ze zien er tevreden en 
erg gezond uit.  
 
Een tweede project is een biogas tank. De bouwstoffen zijn 

aangeschaft, het ontbreekt Wade op dit moment echter aan inzetbare arbeid om de 
tank af te maken. Wade gelooft niet in hand ophouden en vervolgens een project dood 
laten bloeden. Hij ziet de bijdrage van het ITF als een startkapitaal, waar hij het 
maximale uit wil halen. 
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De Tepezquintles doet hij niet voor de verdienste, maar vanwege het ecologische 
belang (Wade gelooft niet zo in het grote geld dat hij ermee bij de resorts kan 
verdienen). Hij heeft er zelf ook een deel van betaald. Even hebben we een 
misverstand of Wade begrijpt dat het geld via Arbofilia van het ITF is gekomen. Miguel 
schrikt hiervan en maakt direct duidelijk dat hij al het geld aan Wade heeft 
overgemaakt.  
 
Hoogspanningslijn en verhuizing 
We praten ook nog over de toekomst van Arbofilia en de hoogspanningslijn (die dus 
nog steeds niet is aangelegd). Voor Miguel is de lijn een grote ramp. Hij kan de 
ontsiering van het landschap vanuit zijn indiaanse kern niet accepteren. Het is 
onrecht, het is straling, een gevaarlijk magnetisch veld, het is lelijk. Wade is veel 
pragmatischer: zolang het bos blijft staan kan hij leven met de hoogspanningslijn. 
Miguel heeft echter 20 jaar zijn hart leggen op die plek. De komst van de 
hoogspanningslijn heeft hem belemmerd als het gaat om fondsenwerving en het 
aantrekken van vrijwilligers en studenten. Hij vindt dat hij mensen bedriegt als hij ze 
het landschap laat zien met de wetenschap dat het vernield gaat worden, laat staan 
dat hij mensen kan uitnodigen als de lijn is aangelegd. Hij wil niet steeds onder de lijn 
door hoeven om van A naar B te komen.  
 
Miguel wil het Station en de School verkopen en kleinere stations bouwen in La 
Potenciana, op 5 Pasos en in Galan. Daar hoeven geen grote groepen te verblijven, 
het moet een uitvalsbasis zijn om te kunnen werken en met een paar mensen te 
overnachten. Net zoals het huis in Galan, maar dan iets comfortabeler. Miguel 
speelde vorig jaar al met het idee. Nu blijkt dat het grootste deel van het inkomen van 
Anabelle wordt uitgegeven aan onderhoud van het Estacion. Miguel is erg 
geschrokken van haar gezondheidsproblemen en de hartoperatie. Hij wil niet 
Anabelles gezondheid opofferen aan een gebouw dat nog maar enkele keren per jaar 
door groepen wordt gebruikt. Het kost teveel en levert te weinig op. De groep van 
Monteverde is de enige die nog komt, afgezien van een kleine groep vrijwilligers van 
ProRegenwald. We worden er erg verdrietig van maar we begrijpen dat het 
noodzakelijk is. 
 
Tot slot bespreken we kort de landaankoopstrategie. We zitten op 1 lijn. 
 
De tijd is te kort, we hebben maar een uur of 4 de tijd bij Wade, waarin we moeten 
praten, eten, en de boerderij zien inclusief Tepezquintles. We zijn onder de indruk van 
deze vriendelijke, praktische boer en zijn supersterke, positieve vrouw. We kopen een 
zakje gedroogd fruit, zwaaien naar de familie en gaan op weg. Terug naar San Isidro 
en via Dominical naar de kust. Prachtige zonsondergang boven de zee. Maar nee, 
geen duik. Het wordt snel donker en we moeten voortmaken. Joris rijdt het grootste 
deel van het onverharde stuk richting Quepos. Daarna neemt Miguel het weer over. 
We zijn allebei moe en kunnen het slecht hebben dat de maximumsnelheid 70 km per 
uur is, en dat Miguel zich daaraan houdt. Joris luistert 3 keer ál zijn mp3’tjes op de 
achterbank. Rond een uur of 11 komen we aan in El Sur. 
 
 
Donderdag 23 februari 
 
Joris weet het zeker: hij gaat niet nog eens op een paard. Judith gaat daarom met 
Giovanni en Miguel naar 5 Pasos en Joris gaat met Migue foto’s maken van 
boomsoorten. Te voet gaan ze via Bosque en Carara naar La Fuente. Joris is diep 
onder de indruk van Bosque, waar enorme, zeldzame bomen staan. La Fuente blijkt 
dichterbij dan verwacht. Aansluitend gaan ze foto’s maken van de certificaatbomen. 
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Het is een heerlijke rit te paard, eerst over de weg en dan rechts, over een steeds 
smaller wordend pad naar boven. Uit borden langs de weg blijkt dat hier veel wordt 
gecrosst met quads (die later die middag ook het estacion voorbij komen). 
 
Cinco Pasos 
5 Pasos bestaat uit meerdere boerderijen, die tussen 1999 en 2003 zijn aangekocht 
met steun van het NC-IUCN. Zie het schema aan het eind van dit verslag. Alle 
boerderijen liggen op een rij op een rug/uitloper tussen twee dalen in naar boven: 
bovenaan grenst het aan Jacobo. Er komen minimaal 3 riviertjes vandaan (onder 
meer de Sur). Toen het werd aangekocht was er veel grasland en wat gedegenereerd 
bos. Inmiddels is bijna al het gras dicht begroeid met pioniervegetatie. Miguel is blij 
om dat te zien, het biedt een goede uitgangssituatie om te gaan tussenplanten. 

 
 
We bekijken het huis, dat erg vervallen is, maar goed hout heeft. Het plan bestaat nog 
steeds om het huis te halveren en vandaar weer op te bouwen met het vrijgekomen 
hout, als basis voor de planters. Het is een mooie plek met een goed uitzicht over 
Carara. Hier kan een klein grasveldje in stand worden gehouden voor de paarden. 
Miguel vertelt dat onder het huis indiaanse graven zijn gevonden. 
 
We lopen een heel eind vanaf het huis naar boven, door secundaire vegetatie, 
gedegenereerd bos en weer secundaire vegetatie. We lopen steeds over de kam met 
door de vegetatie helaas erg weinig uitzicht. Na een tijdje houdt het gekapte pad op 
(het werk van Giovanni en Migue de vorige dag) en gaan we verder kruipdoor-
sluipdoor achter Giovanni aan. We zijn nog niet eens halverwege. Ik heb echter 
genoeg gezien. Er is volop ruimte voor bomen planten voor de Provincie. Het plan is 
het pad te openen om vanaf hier ook naar La Potenciana te kunnen lopen èn om te 
kunnen planten natuurlijk. Hier en daar staat al een flinke boom die 5 jaar geleden 
door Miguel als zaad in de grond is geplant. 
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(’s Avonds bespreken we de werkzaamheden met Giovanni. We bespreken twee 
mogelijkheden. De eerste is het onderste deel te beplanten door op hoogtelijnen 
paden vrij te maken. Dit levert een min of meer gesloten bos op dat op een gegeven 
moment zelf het onkruid onderdrukt. De tweede is 2 of 4 rijen te planten langs het pad 
naar boven. Dit vraagt een langere periode van onderhoud, maar het onderhoud is 
eenvoudiger. Bovendien zullen de bomen als ze vruchtdragen zaden laten vallen op 
de helling eronder, waardoor de bomen zichzelf kunnen uitzaaien.) 
 
Certificaatbomen 
We gaan terug naar het Estaciòn. De paarden zijn geleend van Oscar en moeten 
weer terug. Na de lunch gaan Joris en Migue door met het fotograferen van 
kwekerijboompjes. Migue zal ze later op naam brengen. Judith wil nog even zelf naar 
de certificaatbomen kijken. De bomen zijn wéér gegroeid. Waar de kronen gesloten 
zijn, wordt het al een echt bos. Het pad is goed onderhouden. Op veel plekken zijn de 
varens echter meters hoog. Onder de varens zijn diverse gezonde bomen te vinden. 
Het is warm en droog. Als Judith dit bespreekt met Miguel, vertelt hij dat in zijn 
afwezigheid een buurman, die gevraagd was te wieden, alle schaduwbomen heeft 
omgekapt (hij had gelijk, het is ook onkruid, maar in dit geval hadden de bomen een 
functie). Ik stel voor dat het geld dat binnenkort voor de certificaatbomen wordt 
overgemaakt, wordt besteed aan het wieden. Er staan al ongeveer 8000 bomen: 
zoveel hebben we er nog niet verkocht. Miguel stelt voor om tevens nieuwe 
schaduwbomen te zaaien. 

 
We hebben een ontspannen middagje. ’s Avonds stellen we een schema op met de 
boerderijen van de corridor (zie onder). Judith had al verteld van haar contact met 
Julian Bakker, een Nederlandse jurist en deskundige op het gebied van landaankoop 
in Costa Rica. Hij had aangeboden Miguel een keer te bezoeken en had ook al het 
idee geopperd van een S.A. (een Costaricaanse BV) met twee aandeelhouders: 
Arbofilia en ITF. De CEC-grond zou op naam van deze S.A. kunnen staan. Judith 
vraagt Miguel deze man te ontvangen en aan te horen, maar maakt ook duidelijk dat 
wij hem nauwelijks kennen. Miguel moet zijn eigen afweging maken. 
 

 
 
 



 

18 

Boerderij/ Farm  G
ro

ot
te

 (
ha

) 

P
rim

ai
r 

B
os

 (
ha

) 

S
ec

un
da

ir 
B

os
 (

ha
) 

G
ra

sl
an

d 
(h

a)
 

N
og

 te
 p

la
nt

en
 (

ha
) 

R
ee

ds
 h

er
pl

an
t (

ha
) 

Doelstelling/ goals Project 
La Fuente/  
Lalo 

32 10 11 11 11 11 Agroforestry 
Water/Hydrological Restoration 
Erosion Control 

Aankoop NCDO/ NC-IUCN 
Aanplant Green Insurance/ Ideële verzekeringen 

El Bosque 1 1     Genetic Resource Conservation Carara Ecological Corridor 

Pejibaye 10  10  7,5 2,5 Ecological Corridor 
Erosion Control 
Water/Hydrological Restoration 

Certificate Trees 
Certificaatbomen 

Gabino I  
(5 Pasos) 

8 1 7  6  Water/Hydrological Restoration 
Ecological Corridor & Fruit Tree garden 
Genetic Resource Conservation 

Aankoop NC-IUCN 
Planting project North Holland Province 2006-2008 
Herplant project Provincie Noord Holland 2006-2008 

Gabino II  
(5 Pasos) 

2  2  1  Ecological Corridor 
Agroforestry 

Aankoop NC-IUCN 
Planting project North Holland Province 2006-2008 
Herplant project Provincie Noord Holland 2006-2008 

Carmen 
(5 Pasos) 

20  20  20  Water/Hydrological Restoration 
Ecological Corridor   

Aankoop NC-IUCN  
Tree Planting Project Needed 
Herplant project gezocht 

Alcides 
(5 Pasos) 

9 0,5 8,5  8,5  Water/Hydrological Restoration 
Ecological Corridor   

Aankoop NC-IUCN 
Tree Planting Project Needed 
Herplant project gezocht 

Sofia 23 19 4    Water/Hydrological Restoration 
Genetic Resource Conservation 

FFF 

Potenciana I 30 10 20  20 20 Water/Hydrological Restoration 
Erosion Control 

Aankoop NC-IUCN 2003 
Aanplant Provincie Noord Holland 2005 

Potenciana II 6  6  6 5 Water/Hydrological Restoration 
Erosion Control 

Aankoop NC-IUCN 2003 
Aanplant Provincie Noord Holland 2005 

Anita 20 1  19 19  Water/Hydrological Restoration 
Erosion Control 

Purchase and Planting project North Holland Province 2006-2008 
Aankoop en Herplant project Provincie Noord Holland 2006-2008 

Elm Forest 10 7 3  3  Genetic Resource Conservation 
Water/Hydrological Restoration 
Ecological Corridor 

URGENT FUNDING FOR LAND PURCHASE NEEDED 
TREES OF EXTREME GENETIC IMPORTANCE 
THREAT OF TREES BEING LOST IMMENSE!!! 

Jacobo 35 33 2  2  Ecological Corridor 
Water/Hydrological Restoration 
Genetic Resource Conservation 

Funding for land purchase needed 
Large stretch of untouched primary forest in the heart of the Ecological Corridor 
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Vrijdag 24 februari 
 
Geld 
Op ons dooie akkertje rijden we terug naar Coronado. 
Iets later dan de bedoeling was (Anabelle had speciaal 
vrij genomen) komen we aan. Het verkeer zat nogal 
tegen. Het plan om bij het geografisch centrum langs te 
gaan voor kaarten (digitale!!) laten we varen. Wel gaan 
we nog even langs het postkantoor voor de tas van 
Migue: geen tas. Helaas moeten we nu haasten om de 
financiële rapporten te bespreken. Het rapport van de Provincie is een dik pakket met 
heel veel bonnetjes. We krijgen ook de rapportages mee van Ideële Verzekeringen en 
de Tepezquintles, netjes ingebonden. Ons misverstandje over de Tepezquintles krijgt 
nog een staartje: Judith krijgt Wade nog aan de telefoon van Anabelle om het één en 
ander toe te lichten (Anabelle en Miguel waren er niet over te spreken dat het werk 
nog niet klaar was). Judith spreekt het volste vertrouwen uit in Wade, en ook in 
Anabelle en Miguel. We spreken af dat de foto wordt nagezonden voor de nieuwsbrief. 
 
Miguel en Anabelle brengen ons naar het vliegveld. Na veel moeite wordt de tas 
gevonden en kan Judith hem meegeven aan Miguel en Anabelle. 
 
De terugreis is weer lang met diverse vertragingen (smoes van de week: de slurf zat 
aan het vliegtuig vast). We zijn het roerend eens: nooit meer Iberia (Iberia-
nooitmeeria). We gaan allebei weer terug naar ons gezinnetje. En dat is nodig ook: 
Marij, de vrouw van Joris, was zelfs even in het ziekenhuis geweest vanwege haar 
slepende longontsteking!  
 
Juan 
Bij thuiskomst vindt Judith een e-mail van Juan: hij had ons willen ontmoeten en was 
vanaf de 24e in El Sur. We hebben hem dus net gemist! We hadden wel naar hem 
gevraagd, maar Miguel en Anabelle hadden hem en Cecilia lang niet gezien, ze 
konden wel in de VS zijn bij Joel. Ook Judith’s e-mails had hij niet beantwoord. Maar 
ze zijn dus nog (of weer?) in Costa Rica. Meer weten we niet. 
 
Wij storten ons intussen op de enorme berg werk die je hebt na zo’n reis. Joris moet 
bijvoorbeeld zo’n 800 foto’s uitzoeken… Daar hebben we veel plannen mee: nieuwe 
projectvoorstellen, website, communicatie, cd-rom voor ACOPAC en IUCN, 
screensaver, kalender etc. 
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SWOT 
 
STRENGTHS WEAKNESSES 
·  Ecological hotspot, uniqueness flora and fauna 
·  Proximity to Carara 
·  Use of services (water, protection) provided by 

the Corridor 
·  Dutch people personal involvement (ITF & 

certificate trees (political pressure, money, 
time) 

·  Special/rare Geography and Geology of the 
area 

·  Geographically concentrated unit 
·  Available forestry and tree planting knowledge 
·  Availability of untouched pieces of forest 
·  “Relatively” low human pressure, low value of 

soil for agriculture 
·  Good chance to do something and make a 

difference 
·  Accessibility of the farms 
·  Low violence, safe area, friendly people 
·  Local people involvement 
·  Land already owned by CEC/Arbofilia 
·  ITF-Arbofilia friendship & cooperation 
·  Biodiversity can be used as seed bank for 

many different life zones. 
 

·  Local people involvement, risk of them 
stopping supporting us. 

·  The land we do not own: very vulnerable 
·  Not much research  
·  Vulnerability highland eco-system 
·  Symbolic protection of ACOPAC wildlife refuge 

and Protection zone 
·  Financial situation Arbofilia 

OPPORTUNITIES THREATS 
·  Local People involvement 
·  Ecological research 
·  Relative low land pricing at this moment 
·  Remaining patches of primary forest 
·  Generate example/hope for other comparable 

projects 
·  Eco-tourism 
·  Selling services (Water) 
 

·  People involvement 
·  Other land buyers 
·  Land Speculation, new interest of rich people 

for vacation homes 
·  New roads, road improvement (increase land 

pressure and price) 
·  Uncertainty in current status of ownership 

CEC/Arbofilia lands 
·  Government Push for more Agriculture 
·  Eco Tourism 
·  Not concentrating our efforts on the CEC 
·  Continuity Arbofilia 
·  Unknowledgable clearcutting/teak plantations 

on non-CEC lands, of vulnerable parts of the 
“system” 

·  End of dutch funds 
 

Main Conclusion: 
The many strengths of the project indicate that we are operating our project in the right spot. The many 
defined threats need to be addressed and tackled first, to prevent growing weakness or loss of 
opportunities. The weakness of the vulnerable eco-system, and the non-protected status of land we do not 
own, the threat of increasing land pressure and price, in combination with the opportunity of current low 
prices for land and the still existing pieces of forest , lead to the fact that we should concentrate on buying 
land to secure the CEC core.  

 

 


